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HISTORIA DE ONS 
EMPREGO DAS FURNAS DENDE O NEOLÍTICO 

Traemos unha noticia do Club Faro no que falan 

de que as furnas de Ons puideron estar habitadas 

na época Neolítica. 

Eu amplío a nova co emprego destas covas 

mariñas por persoas no século XX, á vez de 

solicitar un estudio sobre a Historia de Ons antes 

de que, as persoas illáns que nos poden contar 

algo, que xa son poucas, non estean entre nós. 

Foto: Cova da Londra.                         Páx. 1  

ONS NA MEMORIA 
No ano 1996 perdeuse o único piorno de 

madeira que quedaba na Illa. Aínda que era 

doada a súa recuperación e había 

subvencións da Xunta para facelo, ninguén 

reparou nel e aí mantívose ergueito ata que 

a climatoloxía acabou con el.       Páx. 2 

Traemos o magnífico artigo de Manuel Torres 

publicado no Faro o 19/11/2020 onde dá a idea 

de nomear ao Presidente de Honra da 

Asociación C. PineirÓns, Laureano Mayán, 

Fillo Adoptivo de Marín. Idea que todos os 

socios de PineirÓns apoiamos por unanimidade. 

Foto: Mayán na presentación do nº 16 da revista 

cultural AUNIOS.                                          Páx. 2 
                                                                       

 

CONTOS DE TABERNA 
Hoxe traemos unha aventura, real, de tres 

persoeiros que, a modo de xenerais 

romanos, quixeron presentarse na de 

Checho cun carro de cuadrigas (tirado 

por un só cabalo, Careta) o día da final 

do Campionato do Mundo de Fútbol de 

2010. Lean o que lles ocorreu… 
                                                    Páx. 4 

LEMBRANZAS DA ILLA DE ONS 
Vamos coa segunda parte das Lembranzas de 

Ons que Manolo Feijut reflectiu na Exposición 

que celebrou en Ourense por motivo da 

Exposición de Pinturas sobre esta fermosa Illa. 

Na foto “Carallo” o can de Manolo Feijut. Páx 3 
                                                                    
 

 

 

GUÍA DAS ERMIDAS 

ILLEIRAS DAS RÍAS 

BAIXAS 
Traio nesta entrega o libro de 

Lino J. Pazos Pérez sobre as 

ermidas das illas das rías 

Baixas, onde Ons forma parte 

importante. 
Foto: Lino dando unha charla no 

Museo Massó.           Páx. 1 

GRUPO FINANCIERO 

QUERÍA COMPRAR ONS 

Unha interesante noticia que 

xurdiu na prensa a finais de 

decembro do ano 1988 e que 

podemos ler como a Jet Set que 

veraneaba en Marbella quería 

cambiar de zona e pensou na 

Illa de Ons. Foto: divinity.es   Páx. 5 

 BREVES   (Páx. 6) 
- Centro de visitantes (I) 

Imos comezar neste número un 

paseo pola necesidade dun espazo 

onde se mostren os aspectos socio-

históricos-etnográficos-naturais de 

Ons e a súa constante renovación 

para facelo máis dinámico. 

- ONS ARQUEOLÓXICA 

Paneis Informativos. Ruta 

Arqueolóxica circular. 

Suplindo unha importante falla de 

información o concelleiro de M. 

Ambiente de Bueu, Adrián Ferrer, 

crea en Ons unha Ruta 

Arqueolóxica con paneis 

explicativos. 

GUÍA DAS ERMIDAS 

ILLEIRAS DAS RÍAS 

BAIXAS 
Traio nesta entrega o libro de 

Lino J. Pazos Pérez sobre as 

ermidas das illas das rías 

Baixas, onde Ons forma parte 

importante. 
Foto: Lino dando unha charla no 

Museo Massó.           Páx. 1 
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HISTORIA DE ONS 
UTILIZACIÓN HUMANA DAS FURNAS DE ONS NO SÉCULO XX 

A principios do mes de novembro pasado, Manuel Regueiro, presidente do 

Colexio de Xeólogos de España e o Director do Instituto Universitario de 

Xeoloxía <Isidro Parga Pondal>, Juan Ramón Vidal Romaní, falaron no 

Club Faro e apoiaban a idea de que: “A arqueoloxía galega dos fondos 

mariños está aínda sen estudar”. Subliñaron que había unha materia 

pendente, dicindo: “Facer arqueoloxía submarina non é atopar pecios 

baixo a auga, senón de investigar restos neolíticos que están baixo o 

mar”.  

Vidal Romaní explicaba: “… fai 10.000 anos Vigo non existía e había un río 

entre Cíes e Cabo Silleiro”. E, o que máis me chamou a atención do lido no 

Faro e que indicaba: “Falar da Galicia do Neolítico é falar de covas, pero 

non son calcarias, senón no granito da terra”. E ofreceu varios exemplos 

de asentamentos humanos na costa como a Cova da Cunchosa na ría de 

Aldán, así como as furnas en Cíes e Ons, das que afirmou: “... que tamén 

foron habitadas e que están agora sendo invadidas polo mar, pero foron 

refuxio de xente, como o foron tamén as covas de O Galiñeiro e O 

Folón”.  
Cando o lin, veume á mente o artigo que inserín en AUNIOS nº 19, titulado 

“As furnas nos cantís da Illa de Ons II”. Nese artigo escribía sobre as 

historias que varios veciños me contaran sobre a súa utilización nos anos 50 

s.XX por persoas que se achegaran a Ons fuxidos da represión e persecución 

franquista. Chegaban á Illa dispostos a traballar só por un sitio onde durmir e 

pola mantenza. Alí sentíanse seguros e cando vían que algún barco se 

achegaba a Ons con persoas que puideran ser un perigo para eles, 

desaparecían e buscaban refuxio nas furnas dos cantís da Illa, onde, nos seus 

momentos libres, sobre todo días festivos que non había barcos nas 

proximidades faenando, achegábanse a elas para deixar víveres, repoñer os 

xa gardados por outros máis recentes, cambiar a roupa gardada por outra 

nova ou recentemente lavada,... 

Comentaban que as furnas máis utilizadas eran a da Londra, Fontenova, 

Cano das Bombas, as Coviñas,..., pero sobre todo, a de Fedorentos. Esta 

última furna, xa nos anos 70-80 tamén tivo outra utilización humana ben 

distinta, pois daba refuxio a centos de caixas de tabaco que os 

contrabandistas gardaban á espera dun mellor momento para a súa 

introdución no continente. 

Vemos logo, que as furnas de Ons que, segundo Vidal Romaní foron 

habitadas en etapas neolíticas, tamén no século XX tiveron unha utilización 

humana, pero ben distinta á comentada 

De novo, aquí queda un elo máis da cadea de temáticas a investigar sobre a 

Illa de Ons por persoas cualificadas e de xeito científico, pois, de non facelo 

xa, en pouco ou nada, non haberá persoas que viviran eses tempos para 

contalas e quedarán esquecidas para sempre. 
Foto arriba: Tinón no interior da furna das Coviñas. 

Foto abaixo: Entrada da Furna de Fedorentos. 

LIBRO: GUÍA DAS ERMIDAS ILLEIRAS DAS RÍAS BAIXAS 
Desta traio este interesante libro-guía do prolífero Lino Pazos. Aínda que a ermida de Ons é unha 

parte do conxunto de capelas que existen nas illas das Rías Baixas sobre as que investigou Lino, 

tráioo aquí polo aprecio especial que lle teño, xunto ao de Naufraxios das Rías Baixas tamén escrito 

por el, porque a carón do enorme traballo de hemeroteca e visitas a arquivos e bibliotecas que levou, 

o traballo de campo realizado na procura de datos foi ímprobo e eu tiven a sorte de acompáñalo en 

moitas destas pescudas, non só pola Illa de Ons, senón polas demais illas galegas, tomando notas, 

facendo fotos, realizando medicións, facendo enquisas,…, xunto á súa muller Toñy. 

Aínda teño na memoria un sábado de decembro do ano 1996, cando nos diriximos a Carril cunha 

canoa na baca do coche para achegarnos á Illa de Cortegada a fotografar e coller os máis datos 

posibles sobre a súa ermida e illa en xeral. Chegamos e deixamos a piragua na orela e coas nosas 

cámaras, achegámonos á ermida. Cando comezabamos a fotografar o cruceiro que se atopa diante da 

capela, aparece do interior desta unha enorme porca brava que despois de observarnos, botou a 

andar cara a nós con non moi boas intencións. Tempo deunos de correr ata a canoa, pois dentro da 

capela tiña ás súas crías e o que menos quería era que as molestasen. Co susto no corpo, aínda 

tivemos que esperar un bo anaco de tempo a que marcharan, e logo, cun ollo na capela e outro polo 

lugar onde se foran, poder facer as fotos que necesitabamos e marchar escopeteados antes de que 

volvesen. 
Páx. 1 



 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

Páx. 2 

ONS NA MEMORIA 
Neste número traio a foto dunha perda etnográfica que se foi cando aínda no 

ano 1996, se podía solucionar cunha pequena subvención das que daba a 

Xunta para estes temas. Deixo aquí o último artigo que escribín o día 17 de 

xuño de 1996 cando definitivamente esa xoia etnográfica, o último piorno de 

madeira de Ons, non puido aguantar o paso do tempo. 

 

 

 

Artigo de opinión. Diario de Pontevedra. 17/06/1996 

Apoiamos a idea de nomear fillo adoptivo de Marín ao 

Presidente de Honra da Asociación Cultural 

“PineirÓns”, do que o pasado 15 de novembro de 2020 

se cumpriron sete anos do seu pasamento. 

Foto: Os socios fanlle entrega da Pineira de Prata a Lano 

Mayán (2009).    < Mayán, sempre no noso recordo>. 

Faro de Vigo. 

19/11/2020 



 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

                                                                                                             

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 
 

 

 

 

 
 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

Páx. 3 

MANUEL FEIJOÓ RODRIGUEZ. MANOLO FEIJUT. “MANOLO CARALLO” 
Seguimos coa homenaxe a “Manolo Carallo” incluíndo a 2ª parte das súas lembranzas e outro dos seus cadros, este en 

branco e negro, onde reflicte parte do barrio de Canexol. Fixándonos podemos ollar a antiga escola-reitoral, a capela, un 

dos pequenos piornos que están ao borde do camiño, unha casa e un par de dornas na praia. 

-------------------------------------------------- 

Lembranzas da illa de ONS (II) 
Continuación....  Foi entón cando me surxíu a idea de submeter-me a unha reparación de casco e pensei que 

non habería sitio mellor que a illa de ONS. Alí marchei un dia, fun varar a unha praíña na parte Sul de alí, 

chamada De Pereiró. Topei alí cun vello mariñeiro alcumiado O Cambados, que hoxe está tomando tazas 

con Celso Emilio. Deixou-me unha vella casa, das mais antigas e aillada da aillada illa. Recordo que un día 

polo mes de Novembro, cando o zoar e brear era de inferno, naufragou un iate á altura da miña casa. 

Nunca cheguei a saber a súa bandeira pero entre os restos do naufraxio apareceu un canciño asido a un 

madeiro que traía escangallado o remo da amura de babor, que ven sendo, para os de terra adentro a pata 

dianteira esquerda. Recollín o can, cureino do mellor xeito posivel e bapticeino co nome de "Carallo". O 

can e eu vivamos largos tempos felices alimentando-nos de peixes, coellos e polbos. Pero un bon día 

chegou o Instituto Nacional de Colonización e xa se comenzaron a complicar as causas, pois comenzaron a 

descolonizar a illa e case o conseguiron. De seiscentas persoas que vivían alí todo o ano apenas quedan 

seis familias que van mais bem no verao. Pero a cousa non quedou así. Aparecen despois o IRIDA e 

fixeron tamén o que tiñan que desfacer, quer dicer, o que estaba bem feito pola natureza. Chimparon a 

casa-pazo do dono e amo da illa, un tal Riobó, morto por aforcamento, porque quixo, cando chegou á illa a 

gloriosa cruzada do ano 36. Construíron coa pedra do pazo derribado unha escola, unha igrexa e uns 

apartamentos para a clase dirixente que mais parecen edificacións de Terra de Campos que unhas 

construcións da Galiza mariñeira. Tamén fixeron tres pistas que parten do desembarcadeiro. Unha vai 

cara ao Norte, chegando á praia de Melide, hoxe praia de nudismo, a que eu bauticei como a "Rua da 

Perracha". A segunda cara ao Oeste até o faro por encima do monte nomeada por min "Rua do Candiño" e 

a terceira ao Sul, chegando á beira da casa do Cambados, miña casa, meur fogar, bautizada por min como 

"Rua do Carallo". 
Continuará... 
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Páx. 4 

CONTOS DE TABERNA.                    A CARRUAXE DOS XENERAIS  
Era o día sinalado, 11 de xullo de 2010; ás 20,30 h. comezaba a final do Campionato do Mundo de Fútbol, xogaban Holanda e 

España, e na Illa de Ons paralizaríase todo e a poboación illán e turística concentraríase na de Checho, Acuña ou no Pirata.  

Así foi a aventura que nun día de verán, despois da partida, contaron na taberna sobre tres personaxes que decidiran facer unha 

entrada triunfante, ao estilo da antiga Roma, na de Checho para ver o encontro. 

<Os xenerais romanos Pepe de Vigus, Taboadis e Tainatus, xunto co seu xefe de cuadrigas, Mallus (aínda que ese día só contaban 

coa egua, Careta, de Emilius), decidiron preparar a carruaxe da cuadriga para, pola tarde e antes do partido, facer unha revisión 

das aldeas galas denominadas (Chiringus, Piratatis e Garulaitis) e logo entrar triunfantes na de Chechus, para, ocupando o palco de 

honra xunto ao César Gañanis, ver o partido saboreando un bo marisco acompañado dun Gran Bazán ámbar e, se todo saía ben, como 

era de esperar, gran festa e logo saír vitoriosos cara a Roma. 

Todo ía segundo a folla de ruta programada. Ás 19 h. Mallus xunto co enxeñeiro xefe Alexius xa tiña preparado o arreo de varas, 

aínda que lle custou un rato que Careta se deixase enganchar, e o enxeñeiro revisara os asentos onde ían a ir os xenerais. 

Cando coidaron que estaba todo no seu punto, tomaron asento. Adiante, ás rendas, Mallus, ao seu lado Taboadis e detrás Tainatus e 

Pepe de Vigus.  

Saíron da parte traseira do Garulaitis e subiron a pequena costa cara á corredoira que vén de Melide. Nese pequeno traxecto e 

xusto cando collían a corredoira, no asento sonou un Crac, Crac!, que, nun principio, non inquietou aos xenerais. Colleron cara ao 

camiño de rodeiras que vai a Canexol e ao pasar pola aldea gala de Piratatis, foron victoreados polos galos que alí se atopaban. 

Mesmo no intre de tomar o camiño de rodeiras, onde hai un pequeno desnivel, os asentos volveron a emitir outro Crac, Crac, Crac!! 

un pouco máis elevado, que fixo desconfiar aos xenerais aínda que pronto o esqueceron ao ir costa abaixo e sobre as rodeiras, polo 

que a carruaxe nin os asentos sufriron. 

Chegaron ao Chiringus, onde o Pirata Min estaba a montar o televisor fóra para ver o gran acontecemento futbolístico. Ao chegar, 

tiñan que subir o Tourmalet que separa o camiño da finca do Chiringus. O xefe de cuadriga tirou das rendas para que Careta se 

dispuxera a gañar o premio da montaña; e así o fixo, conseguíndoo, pero sen evitar que os asentos fixeron, cun ton máis elevado, un 

sonoro Crac, Crac, Crac, Crac,...!!! que tampouco inquietou os xenerais, xa que a finca era chan, chegaran ao primeiro destino e o 

enxeñeiro, que pronto chegaría, revisaríao. 

Cando Mallus, tirou das rendas e berrou a Careta, Xoooooo!!!, mesmo no intre da freada, o Crac, Crac, Crac,..., converteuse nun 

Crash, Crash!!!, rematando nun apocalíptico brummmmm!!!, quedando esnaquizados os asentos e, agás Mallus que se agarrou as 

rendas, os demais voaron polo aire. 

Tainatus, que naqueles intres aínda posuía algo da axilidade dos seus anos mozos de atleta, deu un chimpo xunto cun pincha carneiro 

e rodou pola herba da finca, Pepe de Vigus e Taboadis caeron para o mesmo lado e, con grandes dúbidas, xa que daquela non había 

“var” para repetir a xogada, discutían sobre quen caera enriba de quen, pois Pepe estaba ben, pero Taboadis tiña unhas molestias 

nas costelas. 

E aquí remata a folla de ruta que os xenerais tiñan programada. Aínda que, con resultado dun lesionado, non provocou que deixaran 

de tomar un Gin Tonic, mentres o xefe de cuadriga, revisaba a carruaxe para ver que fora o que provocara o accidente.  

Despois dun bo rato no Chiringus, decidiron ir a pé a visitar as outras dúas aldeas galas, onde estrañados preguntábanlles que 

pasara coa carruaxe, ao que os xenerais contestaban que: - Careta atopouse indisposto. As 20.30 en punto, fixeron acto de 

presenza no Chechus e degustando unhas nocras da Illa, unhas navallas de Albacete e Taramundi, ostras de Arcade e unhas 

ameixas de Melide, xunto cun bo albariño, sufriron durante o partido, pero ao final veu a troulada pola Copa do Mundo conseguida. 

Taboadis, non viviu con tanta ilusión a vitoria, aínda que, a súa dor de costelas, non lle impediu dar boa conta do marisco.> 

E así remata esta historia, verídica, deste trío de “xenerais” e o seu xefe de cuadriga.  

 

Foto esquerda: Chegada dos xenerais ao Chiringus. Foto centro: Desfeita do asento. Xenerais polo chan. Foto dereita: Xenerais recuperándose da caída. Foto esquerda: Chegada dos xenerais ao Chiringus. Foto centro: Desfeita do asento. Xenerais polo chan. Foto dereita: Xenerais recuperándose da caída. 

Páx. 4 

OSCURAS MANS AXEXABAN Á ILLA DE ONS NO ANO 1988  
Xa o sospeitabamos no Onstopus nº 1, cando falabamos daquel veciño que fixera unha viaxe ao futuro e atopaba a súa Illa moi “cambiada”. 

Aquí, facendo unha viaxe ao pasado, nada menos que a 1988, atopamos outra curiosa nova periodística onde lemos as saudables intencións 

dun grupo de “ecoloxistas” que querían buscar unha saída medio ambiental a certas “especies” que, levando unha vida diaria tan tensa e 

fustrigada, búscanlles un hábitat adecuado para o seu período de descanso.  

Parecer ser que, dende  “humildes” despachos políticos e financeiros, andaban á procura dalgún lugar “suxestivo” para esa especial “fauna” 

que, aínda non estando en perigo de extinción, máis ben todo o contrario, si sería importante para relaxalos da súa “dura” vida diaria, á vez 

de protexelos de especies alóctonas ou endémicas que poidan poñelas en perigo. 

E nada menos que pensaron na Illa de Ons, que dende había uns anos estaba collendo un auxe turístico, para ese ecolóxico cometido. Cal 

sería o motivo para non levalo a cabo?                                                                                 (Completar lectura en páx. 5) 

 

Páx. 4 



 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

Páx. 5 



 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

CENTRO DE VISITANTES DE ONS (I) 
Hai anos (1978), pedíao Fernando Alonso Romero. Ons necesitaba un espazo 

onde poder expoñer todo o seu mundo natural, pero tamén, histórico, 

etnográfico e arqueolóxico pois estaba a perderse a pasos xigantescos. Un 

recinto onde se puideran despregar, expoñer, mostrar,..., e a vez explicar, 

interpretar, estudar e investigar as interesantísimas singularidades illáns. 

Sería importantísimo para que, a extraordinaria Cultura Popular de Ons, non 

quede no esquecemento e perdida para sempre, e que as xeracións vindeiras 

puideran seguir manténdoa e conservándoa na medida do posible, á vez de 

dala a coñecer e protexela. 

Que se levara este proxecto a bo porto, as persoas que nos preocupabamos 

por Ons, pediámolo todos os anos aos organismos administradores e xestores 

da Illa, pero, como si fose unha quimera froito da nosa imaxinación e 

imposible de desenvolver, caía en saco roto e absolutamente nada ía adiante 

nese senso.  

Cando Ons pasou a formar parte do único Parque Nacional galego, 

albergamos unha posibilidade de que a idea frutificara. Tiveron que pasar 

nove anos para que nunha exposición fotográfica que PineirÓns realizou 

nunha das aulas da escola e despois de que, na presentación, o seu Presidente 

volvera a recalcar a necesitade dun espazo museístico para dar a coñecer a 

cultura desta Illa e á vez poder desenvolver iniciativas culturais como a que 

estabamos a realizar, o seu Director Conservador deu a nova de que, en 

pouco, o Parque comezaría a preparar esas aulas escolares para sacar adiante 

un Centro de Visitantes. Nese intre e como diría un tal “emérito”, 

enchémonos de orgullo e satisfacción, ao escoitar que unha vella 

reivindicación, por fin, podería facerse realidade. No ano 2010, sen 

inauguración, veu a luz este Centro de Visitantes. 

Vou comezar, en varias entregas, o proceso que levou este Centro, do que 

penso que despois de 10 anos en funcionamento, necesita un redeseño e, 

sobre todo, dinamismo e actividade. 

Foto arriba: Parte exterior da que será a entrada 

principal ao Centro de Visitantes. (Foto 1986) 
 

Foto abaixo: Unha das galerías interiores do 

Centro de Visitantes, no intre de comezar a  súa 

andadura. (Foto 2011) 

Páx. 6 

De arriba-abaixo: Paneis de Castelo da Rueda, Laxe 

do Crego, Salga Romana e Castro dos Mouros. 

ONS ARQUEOLÓXICA                     PANEIS INFORMATIVOS 
Dende o número 9 ata o 19 deste minixornal fixemos fincapé nos restos 

arqueolóxicos en superficie que están catalogados ata a hoxe en Ons. Supoñemos 

que haberá moitos máis, pero aínda están esperando a súa saída a luz que será 

cando os organismos administradores se dean conta que Ons é moito máis que 

fauna e flora, e dediquen presuposto para a súa investigación. 

Aproveitamos esta saída á luz a través de Onstopus para volver a reivindicar o seu 

estudo exhaustivo por persoal cualificado e dun xeito científico e, dende logo, 

conservalos, dalos a coñecer e, sobre todo, protexelos. 

PineirÓns leva 22 anos solicitando ás diferentes administracións xestoras da Illa 

ese estudo, á vez de pedir que nas zonas onde se atopan eses restos estean 

sinalizados, como mínimo, cuns paneis explicativos que lles dean a veciños e 

visitantes información sobre eles co fin de que saiban valorar o que teñen e o que 

hai nesta Illa. 

Pediamos que esa información a través de indicadores, fosen instalados en zonas 

emblemáticas e de difícil acceso para a súa visualización, así era o caso da Laxe 

do Crego, o Castro e Cova dos Mouros, a Salga Romana, os Petróglifos,..., pero 

non o fixeron dende Parques, tivo que ser, a través dunha subvención dese 

organismo, Parques que, o daquela Concelleiro de M. Ambiente do concello de 

Bueu, Adrián Ferrer, solicitou unha axuda para realizar unha Ruta circular 

Arqueolóxica, con paneis informativos. 

Déronlla, e foi así como os visitantes, ao pasear pola Illa, poden saber e visualizar 

eses restos arqueolóxicos aos que non poden achegarse con facilidade. A idea foi 

boa, aínda que, sen ánimo de crítica, pode mellorarse co tempo, xa que eses paneis 

non son eternos e nalgún intre haberá que renovalos, momento ideal para emendar 

algún detalle e o cambio de radicación dalgún dos paneis. 

Referímonos ao panel da Salga Romana que podería recolocarse nun lugar máis 

adecuado, que eu poría en Canexol fronte á antiga escola e reitoral, facéndoo un 

pouco máis amplo e onde se fale tamén do Castro e Cova dos Mouros, dos 

grandes piornos, da capela e da casa escola-reitoral. 

Interesante sería outro panel, a maiores, que informe sobre os petróglifos, 

situándoo na zona do Caño pero informando dos existentes no Chan da Pólvora. 

 

  
 



 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

Detalle da matrícula da embarcación que 

vai de primeira na foto de enriba. 

SALGADOIRO DE SUXESTIÓNS 
PETICIÓN DE COLABORACIÓN 

En Onstopus 19, sacábamos esta foto (Foto arriba á esquerda), que un amigo atopou en Facebook e que nos preguntaba se 

verdadeiramente poderían corresponder á Illa de Ons. Eu dubidábao, e púxena para ver se alguén podía dar razón dela, xa que, 

intentamos entrar na páxina de onde a sacou e nos foi imposible. É por iso que volvemos a poñela de novo para pedir axuda 

aos nosos lectores e ver se lle damos vento a esta foto, da que dicían que eran chalanas de Ons que viñan a Bueu. 

Preguntamos: Alguén coñece ao autor da foto: José Israel Hermelo Martínez? E, á vez, preguntar e pedir que nos deades a 

vosa opinión ao respecto. Nós, nesta segunda entrega, poñemos para axudar (Arriba á dereita) a foto dunha dorna polbeira de Ons 

volvendo remolcada ao peirao despois de faenar na parte de fóra da Illa.  

Ata o de agora temos a opinión dun lector, toda unha autoridade en temas mariños, que explica: 

“Concordo co que ti dis. Para min, é totalmente imposible que eses barcos sexan de Ons e o mesmo digo que os leven a todos 

de remolque rumbo a Bueu; non ten senso ningún. As gamelas da Guarda son lixeiramente distintas das de Coruxo; estas son 

máis finas e con fondo curvo, pero claro aquí non se pode apreciar. Chegan estas últimas a cruzar a ría de Vigo ata Cangas; 

pero non hai nova de que seguisen para norte; están entre Baiona e Cangas. 

O de diante por suposto que non é unha dorna, nin sequera das do interior da ría da Arousa, que sabes que tiñan cadernas e 

os bances estaban postos a tope, como os do barco da foto. Eu, pola manga que se aprecia, cheguei a pensar nun bote 

polbeiro de Bueu, pero, sen velo de costado para contrastar eslora/manga, nada se pode dicir. Semella que a relación entre 

ambas é moi pouca, pero as fotos confunden, segundo o enfoque e ángulo. 

Parece que foron ao marisco, se son varas as que vexo nas gamelas... E iso tampouco me acae moito para Ons”. 
Interesante esta suxestión que dá un punto á que eu expuxen en Onstopus 19. Tamén temos outra que di: “Máis ben parecen 

DORIS, dos utilizados polos barcos da pesca do bacallau (frota branca) portuguesa en Terranova (ou similar) remolcados; a 

roupa de auga e sobre todo o sombreiro non parecen galegos...”. Relevante tamén a deste lector que repara na vestimenta. 

Eu suxiro que nos fixemos na matrícula do primeiro barco que, sen entender moito do tema, coido que non ten nada que ver 

coas que acostumamos a ollar nos barcos galegos e menos nos da zona das Rías Baixas. Por aí podemos sacar algo en limpo.    

(Foto abaixo dereita: Comprobamos nos barcos de Ons dos anos 70 s.XX, como as chalanas son de proa en punta).                                                             

Foto enviada por un lector, aparecido en Facebook o 13 de 

decembro de 2013 e que di: “Dornas e chalanas , mariñeiros da 

Illa de Ons , remolcadas para a lonxa de Bueu, ano 1970 .....Foto// 

Jose Israel Hermelo Martinez” 

 
 

Dorna do illán Manuel Reiriz, remolcada despois de estar faenando á 

pesca do polbo ao espello na banda oeste de Ons. 

Páx. 7 


